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Voorwoord

Voor u ligt weer een gloednieuw Vuistje. Het 
“Verkiezingsvuistje”! Een boordevol exemplaar 
met veel informatie. Het grootste deel van de 
bijdragen, het zal u niet verbazen, gaan over de 
naderende gemeenteraadsverkiezingen.

We beginnen met de “top 6” van onze kandi-
datenlijst voor de gemeenteraadsverkiezingen. 
Zij stellen zich allemaal op eigen wijze aan u 
voor (of worden aan u voorgesteld). 
Aansluitend hieraan vindt u een column, waar-
in een aantal behaalde resultaten in de afge-
lopen raadsperiode worden beschreven. Dit 
wordt gevolg door de serie “op de schouders 
van reuzen”. Hierin wordt de geschiedenis van 
de lokale PvdA in de drie kernen beschreven en 
eindigt Harry met de redenen waarom het er 
toe dat dat de PvdA mee doet in het college.

En dan heeft u nog een groot deel leesplezier 
voor de boeg. In verschillende artikelen wordt 
gekeken naar de huidige woningnood en wat 
hieraan te doen.

Redelijk aan het eind van het Vuistje vindt u een 
bijdrage van “Water Natuurlijk”. Over een jaar 
vinden de verkiezingen voor het waterschap 
plaats en er worden nog geïnteresseerde, be-

trokken kandidaten gezocht. Heeft u belang-
stelling, neem dan even contact op met de stel-
lers van dit stuk.

En dan, volgens traditie, sluiten we het Vuistje 
weer af met een bijdrage van Tiem. Weet u al 
wie Publius Terentius Afer is? Na het lezen van 
dit artikel zal u veel duidelijk worden. Met tot 
slot een duidelijke motivatie waarom “sociaal-
democratie” nog altijd bitter noodzakelijk is.

Wat u niet vindt in dit Vuistje, is het complete 
verkiezingsprogramma. Daarmee zou dit boek-
je té dik worden. U kunt het programma vinden 
op de website. Als u het liever op papier heeft, 
neem dan even contact op met iemand van het 
bestuur of de fractie (zie gegevens achterop dit 
Vuistje) en dan helpen wij u aan een exemplaar.

Tot slot: Bij de eerste gemeenteraadsverkiezin-
gen waar ik aan mee deed kwamen we 3 stem-
men te kort voor een extra zetel. We hebben 
ons toen voorgenomen, om dat nooit weer te 
laten gebeuren. Ik doe dan ook een dringend 
beroep op u om allemaal te gaan stemmen en 
om ook uw omgeving (vooral als ze PvdA min-
ded zijn) op te roepen om te gaan stemmen!

Diederik Hoekman (1) – Brief aan mijn buren
(maar natuurlijk ook voor alle andere inwoners)

Beste buurtgenoot,

Ik heb deze brief geschreven omdat ik hoop 
dat je op 16 maart gaat stemmen voor de 
gemeenteraads-verkiezingen. Ik hoop dat je 
op mij stemt, zodat we samen kunnen zorgen 
voor meer betaalbare woningen in Zwartewa-
terland.

Ruim 15 jaar geleden kon ik van het bescheiden 

salaris, dat ik bij mijn eerste baan verdiende, 
een hypotheek krijgen om mijn eerste woning 
te kopen. Dit was een echte starterswoning en 
deze stond in Genemuiden. In die tijd was het 
heel gewoon om rond je 20e het huis uit te 
gaan. Terwijl ik met veel plezier in mijn eerste 
woning woonde, leerde ik mijn vrouw Dorien 
kennen. Zij had in dezelfde periode ook haar 
eerste woning kunnen kopen. Als echte Slu-
ziger wilde zij absoluut niet in Genemuiden 



wonen, dus als ik wat wilde moest ik naar 
Zwartsluis verhuizen. Ik werkte destijds veel in 
Utrecht, dus de afstand naar mijn werk bleef 
ongeveer gelijk. In 2012 werd onze eerste zoon 
geboren en bleek dat het huis van Dorien wat 
aan de krappe kant was. Gelukkig werden er 
nieuwbouwplannen aangekondigd aan de 
rand van Zwartsluis. Omdat we nu twee salaris-
sen hadden was het al een stuk makkelijker om 
de financiering rond te krijgen. In deze woning 
zijn onze andere twee zoons geboren en wo-
nen we nog met erg veel plezier.

Sinds die tijd zijn de hypotheekrentes alleen 
maar gedaald en zijn de huizenprijzen alleen 
maar gestegen. Goed nieuws voor huizenei-
genaren, maar funest voor mensen die nu een 
woning zoeken. Vooral de jongeren hebben 
het zwaar, zij moeten noodgedwongen langer 
bij pa en ma blijven wonen. Huizen worden 
boven de vraagprijs verkocht, vaak boven het 
budget van starters. Daarbij komt dat, voorna-
melijk in Zwartsluis, er bijna geen starterswo-
ningen te koop of te huur zijn.  Ouderen wil-
len wel kleiner gaan wonen, maar worden dan 
geconfronteerd met hogere maandlasten. Dit 
beperkt ook van die kant doorstroom in wo-
ningen.

Ik maak me zorgen over de toekomst van jouw 
en mijn kinderen. Hebben zij straks nog wel 
een fijne plek om te wonen? Hiervoor wil ik 

me gaan inzetten. Ik wil ervoor zorgen dat er 
voldoende betaalbare (huur)woningen komen, 
als het even kan ook duurzame woningen in 
een fijne buurt. Een buurt waar iedereen zich 
veilig voelt, waar ruimte is voor groen en waar 
kinderen kunnen spelen.

Deel je mijn zorgen? Laat dan je stem horen! 
Stem op 16 maart op de Partij van de Arbeid.

Met sociale groet,

Diederik Hoekman
Westpunt 3, Zwartsluis

Klaas Eenkhoorn (2)

Tussen de nieuwe gezichten in, is Klaas een 
vertrouwde naam op onze kieslijst. Bij de 
voorbereidingen van deze verkiezingen heeft 
Klaas aangegeven dat hij beschikbaar is, als 
dit ten goede komt aan de partij.

Dat tekent Klaas ten voeten uit. Niet uit op 
eigen roem of eer, maar dienstbaar aan de 
inwoners van Zwartewaterland en de PvdA. 

Die dienstbaarheid toont Klaas nu al 16 jaar 

in de gemeenteraad. Dat lijkt lang, maar het 
is Klaas gelukt om een frisse blik te houden. 
Vaak weet hij in de fractie en in de raad toch 
weer een andere kant van de zaak te belich-
ten. Dat maakt dat we beter afgewogen be-
sluiten kunnen nemen. Klaas heeft een groot 
netwerk in heel Zwartewaterland, veel dos-
sierkennis en veel ervaring in de fractie. Als 
er onrecht is, mensen komen in de knel of 
er dreigt iets te gebeuren wat niet gewenst 
is, dan bijt Klaas zich hierin vast. Dit alles op 



Janice van de Wetering (3)

Eddy Beens (4) 

De eerste keer dat ik (red.) Janice zag was tij-
dens een ledenvergadering in de bibliotheek 
in Hasselt, nu ruim 2 jaar geleden. Leuk om te 
zien dat een jongere ook geïnteresseerd was 
in onze lokale politiek. Gelijk in die eerste ver-
gadering bleek ook het belang van haar aan-
wezigheid. Bij het bespreken van de jaarlijkse 
actie “kerstbroden voor de voedselbank”, 
kwam Janice met het idee om ook maand-
verband en tampons te doneren. Want, dure 
maar noodzakelijke producten waar niet ie-
dereen het geld voor heeft. Een waardevolle 
aanvulling waar wij niet aan hadden gedacht, 
en waar je tegenwoordig meer over hoort; 
menstruatiearmoede. In de afgelopen jaren 
heeft Janice zich bewezen als een waardevol-
le aanvulling voor de schaduwfractie, die tel-

kens verfrissende zaken weet in te brengen. 
Janice is tijdens haar middelbare schooltijd 
actief geworden voor de Jonge Socialisten. 
Daarbij heeft ze zich onder andere ingezet 
voor het recht op lichamelijke integriteit. 
Mede door haar inzet is de wetgeving op dit 
vlak inmiddels gewijzigd.

Janice vindt het belangrijk dat de jeugd ook 
betrokken wordt bij de politiek en zet zich 
hier actief voor in. Verder gaat haar specifie-
ke aandacht natuurlijk ook - als rij-instructeur 
is ze veel op de weg te vinden - naar verkeers-
veiligheid. Ook in Zwartewaterland blijft er 
op dit terrein voldoende te doen. De raad van 
Zwartewaterland verdient een betrokken, so-
ciale jonge vrouw in haar midden!

Waarom PvdA? 

Dat is de vraag die mensen mij nog wel eens 
stellen. Ik denk dat het ook te maken heeft 
met je afkomst en hoe je in de samenleving 
staat. Deelnemen aan de samenleving in alle 
opzichten zit binnen mijn familie in de haar-
vaten. Opgegroeid in een volksbuurt. Kind 
van een “christelijke’ socialist en een al vroeg 

geëmancipeerde moeder. Mijn vader heeft 
een aantal keren kandidaat gestaan voor de 
ARP. Een partij die later opgegaan is wat nu 
het CDA is geworden.  Hij is er nooit echt blij 
van geworden volgens mij.

We werden grootgebracht met de gedachte 
dat je altijd moet omkijken naar de andere 
en met wat er leeft in de maatschappij. 

een aangename, rustige manier waardoor hij 
vaak ook goede resultaten bereikt. Een voor-
beeld hiervan is de kwestie rond de “uitrit bij 
Breman”. Maar, naast de zichtbare zaken in 
de raad, helpt Klaas ook regelmatig individu-
ele inwoners door het woud van regelgeving 
en ambtelijke procedures heen. Onzichtbaar 
voor het grote publiek, maar van grote waar-
de voor de mensen die het nodig hebben.

En dan brengt Klaas ook nog een andere 
unieke kwaliteit in bij onze arbeiderspartij. 

Klaas is een echte ondernemer, kan de belan-
gen van ondernemers dan ook goed inschat-
ten en verdedigen en kan kort en zakelijk zijn 
waar nodig.

We zijn kortom blij en dankbaar dat Klaas 
ook in de komende periode weer beschikbaar 
is voor het raadswerk. Dan is het wél van be-
lang dat er voldoende stemmen op de PvdA 
worden uitgebracht. Laten we daar dan ook 
met zijn allen een stapje harder voor zetten in 
de komende periode.



Daarin had je een rol volgens mijn ouders. 
Dat vertaalde zich in mijn geval al gauw tot 
een nauwe betrokkenheid bij het jongeren-
werk, sportclubs en culturele activiteiten in 
Genemuiden. Dat dit zich ook al 38 jaar ver-
taald  in mijn werk zie ik nog steeds als een 
zegen. Vanuit mijn werk in de Overtoom sta 
je echt nog met je “poten” in de samenle-
ving.  Een werkplek die staat voor een samen-
leving waar voor iedereen plek is. Ongeacht 
afkomst, geloof of andere achtergrond. Het 
mooist vind ik dat we iedereen over de vloer 
krijgen en dat je weet wat er speelt.  We zeg-
gen eigenlijk nooit nee tegen een activiteit, 
of het moet bezoekers uitsluiten of ramme-
len met de grondbeginselen van onze demo-
cratie.   

Er moet binnen Zwartewaterland ook ruimte 

zijn  voor andere denkbeelden en meningen. 
Zonder dwarsliggers krijg je alleen maar mee-
lopers. Dat is de reden dat ik mij kandideer 
voor de gemeenteraad namens de PvdA. Ik 
wil samen met alle betrokken binnen Zwarte-
waterland werken aan een eerlijke samenle-
ving. Waar plek is voor iedereen. Oog voor de 
problemen die spelen. Misschien eerder bou-
wen voor jongeren, dan weer het industrie-
terrein uitbreiden. Soms moet je grenzen aan 
de groei stellen en oog hebben voor andere 
belangen dan “meer en meer”. Verenigen en 
vrijwilligers   stimuleren en waarderen om het 
feit dat zij de spil in de samenleving zijn.  Het 
lijkt wel op een soort vorm van “rentmeester-
schap”.  Dat is dan weer blijven hangen van 
mijn opvoeding. Nu nog mijn opvoeders er-
van overtuigen om een vakje rood te kleuren 
bij Lijst 5. Wie weet 

Greet Generaal (5)

Ik ben Greet Generaal, geboren in 1960. 
Sinds 1980 woon ik in Zwartsluis. Mijn man 
en ik hebben twee dochters. 

Sociaal bewogen, initiatiefrijk, zakelijk, daad-
krachtig, opgewekt en enthousiast zijn ei-
genschappen die ik op mijzelf van toepassing 
vind.

Binnen de PvdA ben ik al jarenlang actief. 
Onder meer als bestuurslid en als lid van de 
schaduwfractie. Dankzij mijn werkervaring in 
o.a. de zorg en het MKB, verwacht ik in de 
nieuwe raadsperiode een goede bijdrage te 
kunnen leveren aan het nieuw te gaan voe-
ren beleid van de gemeente. Onderwerpen 
die mij na aan het hart liggen zijn werk (met 
vooral aandacht voor mensen met afstand 
tot de arbeidsmarkt), zorg dichtbij huis, een 
goede en veilige woonomgeving (met vol-
doende woningen voor starters en senioren) 
en een aantrekkelijk vestigingsklimaat voor 
het MKB. Ik zie voor mij bovendien een rol 
weggelegd als schakel tussen de burger en 

de gemeente. Daarbij vind ik duidelijke com-
municatie een voorwaarde.

Sinds 2003 werk ik in het autobedrijf van 
mijn (tweeling)broer Bert Wieten in Zwolle. 
Ik hou mij daar bezig met de financiële ad-
ministratie, marketing en personeelszaken. 
Bovendien heb ik als personeelsmanager er-
varing opgedaan bij o.a. WEZO Zwolle en bij 
diverse bedrijven in het MKB. 

Mijn maatschappelijke loopbaan ben ik be-
gonnen in het laboratorium van ziekenhuis 
de Weezenlanden, het huidige Isala.

Ik heb mij in Zwartewaterland met meerdere 
projecten beziggehouden, zoals het Buur-
krachtproject (energietransitie) en de reali-
satie van een wandelgebied voor, met name, 
mindervaliden. Verder ben ik betrokken bij de 
actie om de Kolksluis in Zwartsluis te behoe-
den voor verpaupering en vervul ik een be-
middelende rol voor mensen met een afstand 
tot de arbeidsmarkt.



Pascal Arnold (6)

Leefbaarheid & Duurzaamheid Zwartewa-
terland.

Alle politieke partijen in Zwartewaterland heb-
ben eigenlijk wel een paragraaf(je) opgenomen 
in hun verkiezingsprogramma ten aanzien van 
de beleidsthema’s ‘leefbaarheid’ (van de ker-
nen) en ‘duurzaamheid’. De afgelopen raads-
periode evaluerend zou ik op beide beleidster-
reinen graag wat zaken anders willen zien, 
zaken waarvoor ik me als raadslid dan ook ze-
ker hard zou maken. 

Leefbaarheid.
Opvallend is dat de laatste raadperiode met 
name de nadruk lijkt te zijn gelegd op de soci-
aal-culturele leefbaarheid van de kernen. Zeker 
belangrijk! Moeten we ook zeker mee door-
gaan. Een van de kernwaarden van het PvdA-
gedachtengoed. 
Echter, hiermee wordt een belangrijk onderdeel 
vergeten: de fysieke leefbaarheid (zeg maar de 
leefomgeving). Uit onderzoek blijkt dat welbe-
vinden van mensen voor een groot deel zijn 
oorsprong vindt in de directe leefomgeving. 
Iets waar in de gemeente Zwartewaterland 
zeker het nodige aan te verbeteren valt. Met 
name binnen de woonkernen valt hier de no-
dige ‘winst’ te behalen. Te denken valt aan on-
der meer een gedegen groenbeheer met een 
duidelijke visie (!) waar ook ruimte  is voor initi-
atieven. Mensen betrekken en (financieel) aan-
sporen betrokken te zijn en te blijven bij hun 
directe omgeving. Een paar voorbeelden.
•  Het gezamenlijk een beplanting/boomspie-

gels te laten adopteren zodat het ‘iets van 
de buurt zelf’ wordt. Bij nieuwe aanplant de 
betrokkenen actief te betrekken bij de assor-
timentskeuze en beheer.

•  deelname aan ‘operatie steenbreek’ / ‘NK te-
gelwippen’ en hier voldoende (!) financiële 
middelen voor vrijmaken. Ook moet dit af-
doende gefaciliteerd worden door de ROVA 
en Domein Ruimte (te denken valt aan be-
geleiding in de aanleg en onderhoud). 

• Het actief stimuleren van het realiseren van 
initiatieven vanuit de samenleving en het se-
rieus nemen van je ‘partner’.  Hier hoort de 
zeer vaak door de gemeentelijk ambtenaren 
aangehaalde reden: ‘past niet in huidig (om-
gevings)beleid’ zeker niet bij! Net als een in-
houdelijk incompleet antwoord. 

Dergelijke voorbeelden kunnen ook aange-
haald worden voor de vergroting van de bio-
diversiteit, kwaliteit en ecologische waarden 
van de (bestaande) beplantingen binnen de 
bebouwde kom. Ook dit vereist niet alleen een 
goede voorlichting vanuit de gemeente, maar 
ook het min of meer loslaten van het huidige 
conservatieve manier van aanplant en beheer 
(‘koudwater-vrees’); netjes waar het moet (o.a. 
‘entrees’, begraafplaatsen, centra) en ‘natuur-
lijk’ waar het kan (o.a. parkenranden, grotere 
plantsoenen, brede groenstroken). Ook met er 
meer variatie worden toegepast in bomen en 
struiken (assortiment). Moeten echt alle gras-
velden elke 3 weken strak worden gemaaid? 
Waarom geen ‘ruigere plekken’ met weide-
bloemen? Moeten straatbomen van 30 jaar 
echt (overal) worden opgekroond tot 6-7m? 
Moet elk plantvak geheel aangeharkt,  bladloos 
en onkruidvrij zijn?

Wat betreft de leefbaarheid kan de klimaatver-
andering ook niet onbenoemd blijven wat be-
treft extreme droogte/hitte/neerslag. Met name 
in de oudere gedeelten van de woonkernen en 
industriegebieden bestaan voor een (zeer!) 
groot deel uit bebouwing/verharding. Met het 
huidige opwarming van de zomers ligt overlast 
van warmte (‘hittestress’) en extreme neerslag 
op de loer. Om deze klimaateffecten (enigszins) 
te temperen is een gewijzigde inrichting van 
het binnenstedelijk en industrieterrein nood-
zakelijk; minder stenen en meer groen (voor 
zover enigszins mogelijk). De gemeente moet 
hierin het voortouw nemen, onder andere door 
de verruiming van plantvakken en boomspie-
gels, het aanleggen van  wadi’s en de aanleg 



van meer groen(stroken) met klimaat adaptieve 
soorten. Ten aanzien van het ‘vergroenen’ van 
tuinen zou de gemeenten extra geld vrij moe-
ten maken voor het financieel aantrekkelijk ma-
ken van het vervangen van tegels door groen 
(zie ook hierboven). Voor de vele ‘dozen’ op het 
industrieterrein kan ook gedacht worden aan 
‘verticale beplantingen’ aan de (zij-)gevels.

Duurzaamheid.
Qua duurzaamheid valt het volgende te zeg-
gen. De gemeente moet met een eigen, op 
maat gemaakt, beleid komen ten aanzien van 
energiebesparende maatregelen. In de huidige 
situatie verwijst de gemeente veel te makkelijk 
naar RVO. Concreet houdt deze handelwijze 
in dat voor-oorlogse woningen vrijwel niet in 
aanmerking komen voor subsidie (bijvoorbeeld 
voor dubbel glas) omdat bewoners niet kun-
nen voldoen aan de gestelde subsidie-eisen 
vanuit RVO. Het beleid van de gemeente op 
dit vlak zou dan ook gericht moeten zijn op de 
ondersteuning van bewoners van huizen die 
niet (geheel) aan de ‘RVO-eisen’ kunnen vol-
doen. Vanzelfsprekend geldt deze ‘inspanning’ 
ook voor het stimuleren van het gebruik/inzet 
van alternatieve energiebronnen als (hybride-)
warmtepompen.

Natuurlijk zou de gemeente in dezen ook (ver-
gunningtechnisch) coulanter kunnen zijn ten 
aanzien van het plaatsen van zonnepanelen 
door bewoners en/of bedrijven, maar dan zal 

eerst het huidige electriciteitsnetwerk aange-
past moeten worden. Dus dit laat ik maar bui-
ten beschouwing. 
Overigens heeft de plaatsing van windmolens 
en/of  her realiseren van ‘zonnevelden’ in het 
buitengebied sowieso niet de eerste voorkeur 
vanwege de (verdere) aantasting van het open 
landschap en de negatieve effecten van wind-
molens op (weide)vogels.

Duurzaamheid is ook het inzetten op optimale 
recylcing van materialen en het scheiden aan 
de bron van de diverse afvalstromen. Het gratis 
laten aanbieden van afval door bewoners bij 
een milieustraat kan hier zeker behulpzaam bij 
zijn. Ook het ‘belonen’ van de bewoners en be-
drijven voor het actief scheiden van afval, door 
middel van lagere reinigingsheffing, kan als 
middel worden ingezet.

Noot.
Het bovengenoemde is zeker verre van com-
pleet, maar geeft wel een (globaal) beeld van 
mijn persoonlijke visie op de thema’s ‘leefbaar-
heid’ en ‘duurzaamheid’ in Zwartewaterland. 
Ik hoop dat het een en ander ter inspiratie kan 
dienen voor mijn medekandidaat-raadsleden 
om zich, naast de belangrijke sociaal-economi-
sche thema’s, in de gemeenteraad ook hard te 
maken voor deze twee.

Pascal Arnold 

Raadscolumn: Wij zien u!
Nog twee maanden, dan zijn er weer ge-
meenteraadsverkiezingen. Wij zien jullie al-
leen in campagnetijd, hoor ik wel eens. Dat 
lijkt misschien zo, maar gelukkig is het in 
werkelijkheid anders. De PvdA Zwartewater-
land is altijd, vier jaar lang, voor u en onze 
gemeente op pad. In Coronatijd misschien 
wat minder zichtbaar, maar ook de afgelo-
pen twee jaar zijn we op alle plekken waar 
iets speelt geweest, hebben we veel inwoners 
gesproken en werken we aan voorstellen om 

uw leven in onze gemeente net iets beter te 
maken.

Zo werkten wij aan de gevaarlijke uitrit bij 
Breman, het behoud van de Kolksluis in 
Zwartsluis, het voorkomen van een extra be-
lasting voor ondernemers in Genemuiden, 
extra rijtjeswoningen op Tag West, ruimte, 
“chillplekken” voor jongeren, plekken voor 
ouderen. Ook namen wij het initiatief voor 
de “stadscheques”, hiermee wordt ruimte 



Op de schouders van reuzen…

Deze week werd een kloek boekwerkje bij 
me door de deur gedrukt. ‘Op de schouders 
van reuzen’, zo luidt de titel. Het gaat over 
wethouderssocialisme, over de rol die wet-
houders hebben gespeeld en nog spelen 
bij het realiseren van sociaaldemocratische 
waarden. Grote namen komen langs uit de 
rijke geschiedenis van de SDAP en de Par-
tij van de Arbeid… Wibaut, Polak, Drees, 
Schaefer (in geouwehoer kun je niet wo-
nen…). Reuzen waren het, en op hun werk 
borduren we voort, hun idealen proberen 
we, misschien wat aangepast aan deze tijd, 
nog steeds waar te maken. De namen heb-
ben nog iets gemeenschappelijk... allemaal 
wel erg Amsterdams. Dat bracht mij bij de 
vraag op wiens schouders we hier, in Zwar-
tewaterland eigenlijk staan. 

Wie waren onze illustere voorgangers die, 
vaak tegen de stroom in, hebben geknokt 
om een rechtvaardiger Hasselt, Zwartsluis of 

Genemuiden dichterbij te brengen?

Wanneer je in gesprek raakt over de Partij 
van de Arbeid in Genemuiden (van Hasselt 
en Zwartsluis weet ik onvoldoende, dat laat 
ik graag aan anderen) vallen al snel een 
paar bekende namen… Jan Bonthuis (wat 
ontzetten goed dat een achterkleindochter 
van hem, Janice van de Wetering, nu promi-
nent op onze lijst staat), Eef Been, Maarten 
van der Haar… Mannen met het hart op de 
goede plaats (links dus) die met hun hele 
ziel en zaligheid hebben geknokt voor be-
tere leef- en werkomstandigheden voor de 
gewone man. 

Tot in de jaren ’60 was er in Genemuiden 
nog sprake van een gekend en gevoeld on-
derscheid tussen ‘burgers’ en ‘arbeiders’. 
Die arbeiders zaten overigens zeker niet 
uitsluitend in de achterban van de SDAP/
PvdA. Veel arbeiders stemden uit kerkelijke 

geboden aan ideeën van inwoners in hun 
eigen leefomgeving. Voor een groenere leef-
omgeving namen we het initiatief om gevel-
tuinen te stimuleren. Er moet concrete actie 
genomen worden om tot meer woningen te 
komen. Vandaar dat wij het initiatief hebben 
genomen voor een woonaanjager en versnel-
de woningbouw in Hasselt om de Weede.
Als enige sociaal-democratische partij in onze 
gemeenteraad hebben wij oog gehad voor 
alle inwoners. Een paar voorbeelden: behoud 
van het vrijwilligerscompliment, afschaffen 
van de boodschappenboete, gratis mond-
kapjes en zelftesten voor inwoners die dit 
niet kunnen betalen. En ook het instellen van 
een jeugdcultuurfonds is op basis van een 
PvdA voorstel gerealiseerd.

Lang geen compleet overzicht over waar we 
ons deze jaren hebben laten zien en waar we 
voor zijn opgekomen, maar zo heeft u wel 

een indruk. Het zijn vaak praktische zaken 
waar de pers misschien niet altijd oog voor 
heeft. Maar wel belangrijk voor u en voor 
onze - soms kwetsbare - inwoners en onder-
nemers.

In deze tijd is er vanuit pers vaak meer aan-
dacht voor de politiek. Wat hebben wij u be-
loofd, wat hebben wij gedaan en wat mag 
u van ons verwachten in de komende jaren. 
Dit is een column, en geen campagneflyer 
dus al te diep ga ik hier nu niet op in. Die 
flyer komt nog bij u in de brievenbus, of u 
kunt hem lezen op onze site. Maar wat ik hier 
hoop duidelijk te maken: wij zien u! Voor vra-
gen, opmerkingen, ideeën kunt u ons altijd 
benaderen. Wij staan voor u klaar, niet alleen 
in verkiezingstijd, maar altijd, elke dag.

Astrid Dijkstra, 
Fractievoorzitter PvdA Zwartewaterland



overwegingen, op de SGP. Maar het is niet 
voor niets dat er steeds opnieuw sprake was 
van innige samenwerking tussen raadsleden 
van SGP en PvdA. Een in sociaaleconomisch 
opzicht vergelijkbare achterban verklaart 
in dat opzicht veel. Veel is er ook tot stand 
gebracht; één van de mooiste voorbeelden 
wat dat betreft is toch wel de Meente. Een 
woonzorgcentrum in een zo orthodoxe 
plaats als Genemuiden, daarvan zou je op 
zijn minst verwachten dat het een protes-
tants christelijke signatuur zou hebben (de 
Schans in Zwartsluis, bijvoorbeeld, had dat 
wel). In Genemuiden heeft de Meente na-
tuurlijk haar eigen identiteit, maar vanaf het 
begin is er angstvallig voor gewaakt dat niet 
één bepaalde groep de Meente kon claimen. 
De Meente is van iedereen, en dus vanzelf-
sprekend neutraal. Ik waag te betwijfelen of 
dat uitsluitend de verdienste is geweest van 
de PvdA, al zal Eef Been, die jarenlang met 
hart en ziel betrokken was bij het besturen 
van de Meente, daarbij best een duidelijke 
opvatting naar voren hebben gebracht.

Grote namen dus… Bonthuis, Been, van 
der Haar. Toch botsten ze bij elke verkiezing 
weer tegen een muur. Een verkiezingsuit-
slag kon voor de PvdA nog zo positief zijn 
(3 van de 11 en later 13 zetels is toch niet 
niks), bij de collegevorming kwamen we, 
tot 1986, domweg niet aan bod. Dan slo-
ten zich toch de confessionele rijen. Pas in 
dat gedenkwaardige jaar 1986 was en een 
SGP-fractie met o.a. Jan Beens en Dirk van 
Dijk, die zelfs hun eigen achterban trotseer-
de en standvastig koos voor samenwerking 
met de PvdA. Zo werd Tiem van Dalfsen de 
eerste PvdA wethouder in Genemuiden. Of 
dat voor koningin Beatrix de aanleiding is 
geweest om in 1988 op koninginnedag Ge-
nemuiden te bezoeken zal wel altijd een van 
de ‘raadsels van het paleis’ blijven.

Na vier jaren was het ook weer voorbij; daar-
mee heeft Genemuiden zich ernstig tekort 

gedaan. Hoewel niet altijd even populair bij 
de bevolking (iets waar hij ook absoluut niet 
naar streefde), stak Tiem in mijn ogen in be-
stuurlijk opzicht uit boven de gehele raad. 
Dat niet erkennen en van die capaciteiten 
geen gebruik maken mag een misser van 
formaat worden genoemd.

Na Tiem is er nog één PvdA-er wethouder 
geweest in Genemuiden. Dat mocht ik zelf 
zijn, in de twee-en-een half jaar tot aan de 
gemeentelijke herindeling, in een college 
samen met (alweer) SGP en RPF. Ik kan niet 
zeggen dat ik echt uit een rode familie stam, 
hoewel… De oudste zus van mijn vader, 
tante Truus was een schat van een mens. 
Altijd welgemoed hoewel het leven haar de 
nodige slagen heeft toegebracht. Wanneer 
ik haar, tijdens haar laatste levensjaren, eens 
bezocht kwam ze ook steevast bij de politiek 
terecht. En bij het vertrek fluisterde ze me 
ooit in mijn oor: “Volhouden hoor, je komt 
uit een rood nest…” Dat moet dan zijn ge-
gaan over mijn grootvader, Roelof Rietman, 
die naar IJmuiden is vertrokken en daar in 
de oorlogsjaren is verongelukt. Over hem 
wordt verteld dat hij lid was van de Nieuw 
Malthusiaanse Bond, een organisatie die 
zich inzette voor geboortebeperking en an-
ticonceptie. Geen overbodige organisatie in 
het Genemuiden van de eerste decennia van 
de 20e eeuw, waar slechte huisvesting en 
kindersterfte schering en inslag was.

Tot zover dit stukje historie, vooral vanuit 
Genemuider perspectief. De vraag die ver-
volgens zich opdringt is of het eigenlijk zo-
veel uitmaakt of je als PvdA deel uitmaakt 
van een college. Wat levert dat per saldo 
eigenlijk op? Daarover gaat een volgend ar-
tikel dat over enige tijd uit mijn pen moet 
vloeien.

Harrie Rietman



Op de schouders van reuzen (2)….

Een paar weken geleden heb ik een stukje 
geschreven over de illustere voorgangers 
uit de rode familie uit Genemuiden. Dit keer 
richt ik me op Hasselt en, omdat ik nu een-
maal veel minder thuis ben in de geschie-
denis van die stad, heb ik me vooral laten 
voeden door de herinneringen van één van 
die Rooie rakkers, Henk Bellinga. Veel dan 
daarvoor, Henk.

Over de tijd voor de Tweede Wereldoorlog kon 
Henk me niet heel veel vertellen. Natuurlijk zijn 
er in Hasselt SDAP-ers geweest en we mogen, 
dat zal zo dadelijk blijken, er gerust van uitgaan 
dat ze, bij een fl ink deel van de bevolking in 
aanzien stonden. Deze beknopte beschrijving 
(wie gaat die uitgebreide ‘Politieke Geschie-
denis van Genemuiden, Hasselt en Zwartsluis’ 
schrijven?) begint dus direct na de oorlog. Zon-
der rechtstreekse verkiezingen worden overal, 
ook in Hasselt gemeenteraden samengesteld, 
provisorisch zou je dat kunnen noemen. De 
belastingcommies Van Doesburg en de arbei-
der Jan Bellinga, werden aangewezen als wet-
houders. Hoewel er geen verkiezingen waren 
gehouden was in Hasselt toch wel bekend dat 
beiden een achtergrond hadden in de SDAP. 
Dat was in Hasselt dus bepaald geen reden om 
hen uit het college te weren. Een tegenwicht in 
het college werd gevormd door de conservatief 
liberale burgemeester Royer, die na de oorlog, 
waarin hij had moeten wijken voor de NSB-er 
Vooys, weer in functie was getreden. Van hem 
schrijft Henk Bellinga onderkoeld dat hij ‘ wei-
nig oog had voor het te voeren sociale beleid 

voor de onderklasse van de Hasselter samen-
leving’. Overigens kennelijk geen reden om, na 
een ambtsperiode die zich uitstrekte van 1910 
tot 1947, niet een plein naar de man te noe-
men. Op 26 juli 1946 werden weer de eerste 
gemeenteraadsverkiezingen gehouden na de 
oorlog. In Hasselt werd dat een eclatant succes 
voor de pas opgerichte  PvdA.  Van de 1075 
geldig uitgebrachte stemmen waren er 363 
voor de PvdA. (In Genemuiden behaalde de 
PvdA 246 (van de 1664) en in Zwartsluis 303 
(van de 1608) stemmen). Maar... Binnen onze 
partij kennen we ( denk maar eens aan de for-
matie van 1977 met Joop Den Uil en Dries van 
Agt) het fenomeen ‘overwinningsnederlaag’. 
Je kunt de verkiezingen wel winnen maar toch 
buiten de regering of, in dit geval, het college 
terecht komen. In het toch overwegend confes-
sionele Hasselt werden nu ook de rijen gesloten 
en voor een lange periode (tot ver in de jaren 
’60 van de twintigste eeuw, werd de PvdA ver-
oordeeld tot het voeren van oppositie. De eer-
lijkheid gebiedt te zeggen dat ook het aanvan-
kelijke enthousiasme van de PvdA-stemmers 
wel snel verliep; van de 363 stemmen uit 1946 
waren er drie jaar later bij de eerstvolgende ge-
meenteraadsverkiezingen nog maar 253 over. 
De PvdA is dan als grootste partij overvleugeld 
door de Christelijk Historische Unie. Maar dan 
begint de PvdA, met een korte hapering in 
1970, aan een gestage opmars binnen de Has-
selter politiek; hieronder een overzicht van de 
bij de verschillende verkiezingen behaalde per-
centages stemmen (ook voor Genemuiden en 
Zwartsluis):



Het wordt de tijd waarin ook het wethou-
derambt weer binnen het bereik komt van 
PvdA-ers. En geschikte kandidaten zijn er vol-
doende. De afdeling Hasselt bruist volop met 
leden als ( en nu wordt het tricky, want voor 
je het weet vergeet je wat namen, dus weet 
dat hier niet naar volledigheid is gestreefd…) 
de familie Bellinga, de Platels, Teun Boxum, 
Hanny Beckers, Ria Brandwagt, Albert van der 
Haar, natuurlijk de latere wethouder Lucas 
Boshove… Een prachtige bruisende afdeling, 
later ook nog met een eigen gebouw, zo pas-
send Linksaf genoemd. Met Mei-vieringen en 
met een afdeling Rooie vrouwen.... 

Dat laatste deel van de twintigste eeuw is ook 
de periode van Henk & Henk… Van Schaik en 
Laarakkers, die met hun sociale bevlogenheid 
en hun besef van het belang van cultuur als 
wethouders belangrijke impulsen geven aan 
de verdere ontwikkeling van Hasselt. Natuurlijk 
is ook de benoeming in 1989 van Frans Koffrie 

tot eerste en enige burgemeester van PvdA-
huize in de gemeente Hasselt, iets dat als een 
bijzonder landmerk op de kaart van Sociaalde-
mocratisch Hasselt vermeld moet worden. Tot 
de dag van vandaag een unicum!!! Nog even 
terug naar de cijfertjes… Nog maar dertig jaar 
geleden, in 1990 stemden 4 op de tien Has-
selters en Sluzigers en ook nog bijna 2 op de 
10 Gaellemunigers op de PvdA. Mensen met 
oog voor de zorg van de onderkant van de 
samenleving, of misschien zelf wel behorend 
tot die onderklasse. Mensen die het belang 
inzagen van een rechtvaardige verdeling van 
welvaart, van goed onderwijs voor iedereen… 
Ik kan nauwelijks geloven dat de samenleving 
in dertig jaar tijd zo radicaal veranderd is (let 
op: in 2018 stemde nog precies 1 op de 10 
mensen PvdA). Als je ze kunt verliezen (en dat 
is in de achterliggende decennia gebeurd) dan 
moeten er manieren zijn om deze kiezers ook 
opnieuw aan onze idealen te binden.

Op de schouders van reuzen (en een reuzin)… 3

Op mijn speurtocht naar de wortels van de 
sociaaldemocratie in Zwartewaterland ben ik 
aanbeland in Zwartsluis, voor mij de lastigste 
kern om iets boven tafel te krijgen. Of mis-
schien ook wel niet… In de gesprekken die ik 
voerde met ‘Sluzigers’ duikt steevast één naam 
op, Grietje Vinke. Dat klinkt in die verhalen bijna 
als iemand uit een grijs verleden, maar dat is ei-
genlijk helemaal niet het geval. Grietje was een 
leeftijdgenoot van mij, nou ja, ze was één jaar-
tje ouder, geboren in 1954. We zijn elkaar vast 
met een zekere regelmaat tegengekomen; kan 
niet anders in het Genemuiden van de vroege 
jaren ’60, maar haar herinnering leeft vooral 
voort in Zwartsluis. Grietje was een PvdA-er van 
het oude stempel; niet hoog opgeleid met een 
of andere vage titel in de sociologie of zo, maar 
met haar wortels in de arbeidersklasse. Huis-
houdschool had ze gevolgd en daarna nog al-
lerlei cursussen. Cursussen die haar hielpen een 
scherpe blik te ontwikkelen over hoe de samen-
leving in elkaar stak. Daarbij maakte Grietje dui-

delijke keuzes... Via de Rooie Vrouwen kwam 
ze in het hart van de afdeling Zwartsluis van de 
Partij van de Arbeid terecht en ook daar viel ze 
op . In 1982 werd ze gekozen in de gemeen-
teraad als lid (en al snel fractievoorzitter) van 
een drie-mans fractie. Ja, geen typefout, drie-
mans... Albert Greveling, die ik onder andere 
benaderde voor dit artikel, en van wie ik de fo-
to’s toegestuurd kreeg, gaf bij de onderstaande 
foto als commentaar:

“Allemaal mannen in donkere pakken, en maar 
één kerel erbij…”



Zwartsluis kende een rijke traditie van col-
leges, bestaand uit een burgemeester en 
een ARP en een CHU wethouder, maar al na 
één periode als raadslid doorbrak Grietje dit 
protestants-christelijke bastion. Grietje werd 
de eerste (en enige) vrouwelijke wethouder 
van de gemeente Zwartsluis en tot op de 
dag van vandaag heeft ze, ook in Zwarte-
waterland, nog geen opvolgster gekregen. 

En Grietje zat bepaald niet in het college 
om tijdens de vergaderingen de koffie in te 
schenken. Ze claimde en kreeg de inhoude-
lijk stevige portefeuille Cultuur, Sociale Za-
ken, Onderwijs en Welzijn, een portefeuille 
die haar met haar grote warm kloppende 
hart voor alle geledingen van de bevolking 
van Zwartsluis, op het lijf geschreven was. 
Gebruik van moeilijke zinnen was haar 
vreemd; klare taal en recht op het doel af, 
zo viel Grietje te typeren (type Schaeffer: “In 
geouwehoer kun je niet wonen…”). 

Ze stond mee aan de basis van het zorgcen-
trum “de Toessebolte”, kinderopvang (in die 
tijd niet vanzelfsprekend) kon op haar war-
me steun rekenen, er werd een minimabe-
leid in de steigers gezet… Zo maar een paar 
voorbeelden van haar verdiensten voor de 
samenleving. In een Vuistje uit 2012, waarin 
Reinder Boomker dieper op Grietjes politieke 
loopbaan ingaat en waar ik schaamteloos 
uit geput heb), staan er nog veel meer.

Op 27 1996 februari overleed Grietje, ze 
was nog maar 41 jaar oud en liet een man 
en dochter na. Het zal vast niet uitsluitend 
aan Grietje te danken zijn geweest, maar de 
volgende cijfers illustreren wel de waarde-
ring voor het werk dat zij, en haar PvdA, in 
Zwartsluis hebben verzet.

Gemeenteraadsverkiezingen 1982  
Percentage stemmen op de PvdA 23,2%

Gemeenteraadsverkiezingen 1986  
Percentage stemmen op de PvdA 30,2%

Gemeenteraadsverkiezingen 1990  
Percentage stemmen op de PvdA 37,5%

Grietje werd opgevolgd door Ger Noord-
huis, die tot de herindeling deel uitmaakte 
van het college van B&W van Zwartsluis en 
daarna nog een periode zitting had in de 
eerste gemeenteraad van Zwartewaterland.
Natuurlijk doe je het werk in een college, 
gemeenteraad of partijafdeling nooit al-
leen; daarom als eerbetoon aan al die ande-
ren nog een foto die ik via Albert Greveling 
kreeg toegestuurd. Een foto die een tijds-
beeld weergeeft, waarschijnlijk ergens in 
de jaren ’70 gemaakt. Daarop onder andere 
de al genoemde Ger Noordhuis en een nog 
heel jonge Henk Dekker, ook zo’n volbloed 
lid van de rode familie. Misschien dat een 
lezer kan aangeven bij welke gelegenheid 
deze foto is gemaakt?



Met het schrijven van deze drie artikelen is 
voor mijzelf de vraag, die ik aan het begin 
stelde, wel beantwoord. Natuurlijk maakt het 
verschil of de PvdA sterk is vertegenwoordigd 
in de raad en  wel of niet deel uitmaakt van 
een college. Wat zou Genemuiden zijn ge-
worden zonder Bonthuis of Been? Hasselt 

zonder Van Schaik of Boshove, Zwartsluis, 
zonder Grietje Vinke? Toch komt er nog een 
vierde artikel, waarin ik eens wil inzoomen op 
de bijdrage van fractie en wethouder in de nu 
bijna voorbije raadsperiode.

Harrie Rietman

Op de schouders van reuzen… (4)

Aan het einde van het derde artikel in de 
reeks ‘Op de schouders van reuzen’ heb ik 
de lezer achtergelaten met een prangende 
vraag. Heeft het wat uitgemaakt of Jan Bont-
huis en Eef Been wel of niet zo lang mee Ge-
nemuiden hebben meebestuurd? Is het werk 
van Henk van Schaik, Henk Laarakkers en 
Lucas Boshove van blijvend belang geweest 
voor Hasselt (en Zwartewaterland) en zou het 
voor Zwartsluis enig verschil hebben gemaakt 
dat Grietje Vinke daar als wethouder aan het 
roer heeft gestaan? Een gemeente besturen, 
dat doe je samen, met alle raadsleden, maar 
dat betekent niet dat je niet een stempel zou 
kunnen drukken. Soms heel concreet; geen 
Meente in Genemuiden zonder mannen als 
Eef Been en Reint Breman. 

De culturele evenementen in Hasselt kon-
den van de grond komen omdat er PvdA-
wethouders zaten die het belang van cul-
tuur voor een samenleving benadrukten. 
En of er ooit een Kulturhuus in Zwartsluis 
of  een bloeiende organisatie voor kinder-
opvang in Zwartsluis zou zijn gekomen, of 
een armoedebeleid, zonder Grietje Vinke, is 
twijfelachtig. Natuurlijk kun je ook vanuit de 
raad dingen bereiken. Op één van mijn hard-
looprondjes kom ik over de Prinsensluis, bij 
het Venerietekanaal. Dat daar nog een sluis 
is, is maar aan één man (nou vooruit, twee; 
ook aan Dirk van der Schrier) te danken; aan 
Tiem van Dalfsen (voor alle duidelijkheid, 
ook PvdA) die, toen het toenmalige college 
van Genemuiden allang had ingestemd met 
een door het waterschap gewenste ‘versobe-
ring’ (lees: vernietiging) van dit monument, 

restauratie voor de poorten van de hel heeft 
weggesleept. Nu zal een kritische geest mis-
schien denken: “Mooi makkelijk, meeliften 
op de goede werken van voorgangers, maar 
wat heeft het nu de achterliggende jaren 
voor verschil gemaakt dat de PvdA halver-
wege is toegetreden tot het college?” Mis-
schien kan ik dat proberen duidelijk te maken 
aan de hand van een voorbeeld. Toen ik, als 
vervanger van Jannet, in 2018 weer in de ge-
meenteraad terecht kwam, werd juist het Ag-
nietenterrein in Zwartsluis ontwikkeld. Naast 
wat rijtjeswoningen kwamen er vrijstaande 
woningen en twee-onder-één-kappers. Mooi 
plan, dat heeft de tijd inmiddels wel uitgewe-
zen en een aanwinst voor Zwartsluis. 

Wat wij, als PvdA, onbegrijpelijk vonden, en 
waar we ons dus ook tegen verzet hebben, is 
dat de duurdere categorieën een forse subsi-
die ontvingen indien ze over zouden gaan tot 
het treffen van duurzaamheidsmaatregelen. 
Een ‘villasubsidie’ hebben we dat genoemd, 
maar toen het op stemmen aankwam ston-
den we alleen. Nu, drie jaar later, heeft het 
college op Tag West in plaats van enorme 
kavels voor vrijstaande woningen extra rij-
tjeswoningen in de plannen laten opnemen; 
woningen die nog enigszins betaalbaar wor-
den voor ‘de gewone man en vrouw’. Ver-
schil in prioriteitstelling, maar wat ons betreft 
wel wezenlijk. Tegelijkertijd is er voor gezorgd 
dat, waar de gesprekken met de projectont-
wikkelaar aan het begin van de raadsperiode 
de vorm dreigden aan te nemen van een ju-
ridische strijd, er nu bijna een bestemmings-
plan aan de raad kan worden aangeboden 



dat voorziet in de bouw van 240 woningen, 
zodat Genemuiden de komende jaren voor-
uit kan. Best bijzonder dat juist op zo’n mo-
ment het CDA begint te klagen dat de wo-
ningbouw versneld moet worden. Tot 2018 
hebben ze toch echt zelf continue deel uitge-
maakt van het college.

Wat misschien de buitenstaander niet zo op-
valt is dat dit college ook bezig is een aantal 
langslepende dossiers tot een (goed?) einde 
te brengen. Zo kan gerust gezegd worden 
dat de gemeentelijke financiën op orde zijn. 
De problemen rond Overwaters (en ja, dat 
doet ook pijn) naderen een ontknoping. Het 
‘oude zeer’ dat een goede relatie met de Ont-
wikkelings Combinatie Genemuiden al jaren 
vertroebelt lijkt ook oplosbaar. Over Tag is 
hierboven al wat gezegd. Allemaal dossiers, 
waar veel negatieve energie in ging zitten en 
die onevenredig veel ambtelijke inzet hebben 
gevraagd. Tijd die je beter aan andere on-
derwerpen kunt besteden. En ook op andere 
punten heeft onze partij haar stempel gezet. 
In Hasselt komt de parallelweg over het Bo-
dewesterrein er nu eindelijk. Dan kan ook het 
verkeersluw en aantrekkelijker maken van het 
stadscentrum worden aangepakt. Het colle-
ge is voornemens, ondanks gesputter van de 
kant van Rijkswaterstaat, de verloedering van 
de Kolksluis in Zwartsluis te stoppen door dat 
complex aan te wijzen als gemeentelijk mo-
nument. Als wethouder Ruimtelijke ordening 
van de kleinste gemeente die belangen heeft 
in Mastenbroek (best bijzonder dus), mag 
ik een proces aanturen dat een oplossing 
moet gaan bieden voor de problemen die 
samenhangen met veenweideproblematiek 
(bodemdaling) en stikstof. Samen met alle 
gebiedspartijen gaan we op zoek naar een 
toekomst voor de polder. Ook de belangen 
van natuur en agrariërs zijn bij onze partij in 
vertrouwde handen.
 
Geen eenvoudige opgave, maar wel één die 
van levensbelang is voor het behoud van en 
toekomstbestendig maken van dit oude cul-
tuurlandschap.

Ondertussen staan we, als partij, midden in 
de samenleving. Klaas Eenkhoorn heeft zich 
het vuur uit de sloffen gelopen om ervoor te 
zorgen dat de gevaarlijke uitrit van Breman, 
dwars over een druk fietspad, nog net op tijd 
ter discussie werd gesteld. En, door samen op 
te trekken met een grote groep verontruste 
burgers, lijkt dat succes te hebben gehad. In 
eendrachtige samenwerking met de Provinci-
ale Statenfractie van de PvdA werd net op tijd 
een stokje gestoken voor dit onzalige plan. In 
Zwartsluis is men geweldig in zijn sas met het 
nieuwe wandelpad langs de vijver Sportpark 
de Cingellanden. Een prachtige voorziening, 
compleet met beweegtuin, die er vooral is 
gekomen door de niet aflatende inzet van 
Greet Generaal. Dan is het bijna sneu om te 
zien hoe anderen (zoals BGZ) met dat resul-
taat goede sier proberen te maken.

Ook de sociale agenda wordt niet uit het oog 
verloren; het armoedebeleid wordt opnieuw 
tegen het licht gehouden. Als voorschot is 
een PvdA-voorstel om een jeugdcultuur-
fonds in te stellen, aangenomen, net als een 
‘boodschappenmotie’ (mensen in de bijstand 
hoeven niet te worden gekort als ze eens iets 
extra krijgen toegestopt door familie of vrien-
den). Het vrijwilligerscompliment is op voor-
stel van de PvdA behouden. De fractie van 
de PvdA kwam met het initiatief om meer 
ruimte aan jeugd te bieden door samen met 
hen op zoek te gaan naar chillplekken. Er is 
geld gereserveerd voor een jaarlijkse bijdrage 
aan een cultureel evenement in elke kern. En 
elk jaar wordt in een kern of het buitenge-
bied de bevolking uitgedaagd om met mooie 
plannen te komen, die dan kunnen worden 
gerealiseerd met behulp van stadscheques.
Aanleg van geveltuintjes wordt, in onze sterk 
versteende gemeente, aangemoedigd. En om 
niet alleen maar te roepen dat er iets moet 
gebeuren aan de problemen op de woning-
markt, heeft de PvdA een motie ingediend, 
die raadsbreed is omarmd, om twee jaar lang 
een ‘aanjager’ aan te stellen die op allerlei 
manieren moet zorgen dat er meer, gevari-
eerder en betaalbaar gebouwd wordt in onze 



gemeente. Aanvullend hieraan is tevens door 
onze inzet besloten om de woningbouw in 
Hasselt aan de Weede voor o.a. starters, soci-
ale huur en senioren te versnellen.

Aan het eind van het afgelopen jaar heeft 
de fractie ook bereikt dat zelftests gratis aan 
burgers met een minimuminkomen beschik-
baar worden gesteld. Al in het begin van de 
coronapandemie kwamen er op voorstel van 
de PvdA fractie gratis mondkapjes voor inwo-
ners met een smalle beurs. Lang geen com-
pleet overzicht van de inzet en resultaten van 
de PvdA in de afgelopen 4 jaar, maar wel een 
behoorlijke lijst die een goede indruk geeft 
van waar wij ons voor inzetten en wat we 
voor onze gemeente en gemeenschap willen 
betekenen.

Tenslotte... De bijna voorbije raadsperiode 
valt uiteen in twee gedeelten. Twee jaar voor 

Corona en met BGZ in het college en twee 
jaar met Corona en de Partij van de Arbeid 
in het college. Hoewel Covid de tweede helft 
in veel opzichten lastiger gemaakt heeft, is er 
duidelijk sprake van een veel constructievere 
samenwerking binnen het college met drie 
stabiele partijen die elkaar vertrouwen. Daar-
van heeft Zwartewaterland de achterliggen-
de twee jaren de vruchten kunnen plukken.
Maakt het dus wat uit wie in de raad of het 
college aan tafel zitten? Ik beweer niet dat 
alles wat ik hierboven heb aangehaald enkel 
en alleen de verdienste is van de Partij van de 
Arbeid. Ik beweer wel dat, wanneer we werk 
willen maken van een sociale, rechtvaardiger 
en duurzamer Zwartewaterland waar het 
goed toeven is voor alle inwoners, dat beter 
gaat met dan zonder een sterke Partij van de 
Arbeid.
 

Harrie Rietman, wethouder

Diederik Hoekman (PvdA) wil snelle 
invoering zelfbewoningsplicht

Als het aan Diederik Hoekman, de lijsttrek-
ker van de PvdA uit Zwartsluis ligt voert de 
gemeente Zwartewaterland vandaag nog 
de Zelfbewoningsplicht in. “Sterker nog, 
liever gisteren dan vandaag”, bekrachtigt 
de nummer 1 van de PvdA-lijst voor de ge-
meenteraadsverkiezingen zijn streven om 
een eind te maken aan een situatie die niet 
alleen hij maar velen met hem, als onrecht-
vaardig beschouwen.  

De sociaal bewogen inwoner van Zwartsluis 
heeft dit onderwerp binnen zijn eigen partij 
al op de agenda geplaatst.  Maar als het aan 
hem ligt blijft het daar niet bij en wordt er snel 
tot actie overgegaan. Daarom zal hij zo snel 
mogelijk na de verkiezingen dit onderwerp in 
de gemeenteraad aan de orde stellen.

Zelfbewoningsplicht
Steeds meer gemeenten voerende zelfbewo-

ningsplicht in. De koper wordt hiermee ver-
plicht zelf het gekochte huis te gaan bewo-
nen. Het is dan niet toegestaan de woning te 
verhuren. Een uitzondering zou kunnen wor-
den gemaakt voor ouders die hun kind hel-
pen een woning te kopen, al kleven ook daar 
weer haken en ogen aan. De maatregel moet 
voorkomen dat beleggers woningen opko-
pen en deze doorverhuren aan starters. Deze 
constructie drijft de prijzen op van het toch al 
schaarse woningaanbod. 

Particuliere beleggers
“Dat we ook in Zwartewaterland te maken 
hebben met een woningtekort is bekend. Met 
name jonge mensen komen niet of nauwelijks 
aan bod. Daar moeten we op meerdere fron-
ten mee aan de slag. Het stuit mij vooral tegen 
de borst dat voor hen betaalbare woningen 
nog te vaak worden gekocht door particuliere 
beleggers, die deze huizen dan vervolgens 



vaak tegen hoge huurprijzen weer in de markt 
zetten. Met name jonge huizenkopers lopen 
bij de banken tegen een grens aan wat de 
hypotheekmogelijkheden betreft. Overbieden 
kunnen ze daardoor sowieso al niet”, weet 
Diederik.  “Het is logisch dat, als aspirant ko-
pers de kans krijgen zelf een huis te kopen, dit 
voor hen financieel gunstiger uitvalt dan wan-
neer datzelfde huis is aangekocht door een 
belegger en vervolgens gehuurd moet wor-
den. Trouwens, huren is momenteel sowieso 
minder aantrekkelijk vanwege de lage hypo-
theekrente.  Daarom pleit ik voor het invoeren 
van een zelfbewoningsplicht bij de aankoop 
van woningen met een prijs tot op zijn minst 
400.000 euro.”

Handen ineen slaan
De zelfbewoningsplicht is één van de wensen 
die de bevlogen PvdA’er op zijn wensenlijstje 

heeft staan. Op het gebied van wonen wil hij 
meer gerealiseerd zien. “Als PvdA zetten wij 
ons ook in op het beschikbaar komen van vol-
doende woningen voor toetreders op de wo-
ningmarkt.  Dat staat ook specifiek benoemd 
in ons programma voor de aanstaande ge-
meenteraadsverkiezingen. Dit is een opdracht 
die overigens niet alleen bij de gemeente ligt, 
maar ook bij woningbouwverenigingen, pro-
jectontwikkelaars en particuliere eigenaren. 
Dat vraagt om samenwerking. Er is een drin-
gende behoefte aan nieuwbouwwoningen 
met een reële huurprijs tussen de 500 en 1000 
euro én aan koopwoningen in een betaalbaar 
segment. Daar moeten we ons met elkaar 
voor inspannen!” aldus een gemotiveerde 
Diederik Hoekman, die zijn missie liever van-
daag dan morgen beloond wil zien met het 
invoeren van de zelfbewoningsplicht door de 
gemeente Zwartewaterland.

Amos 5 vers 23 en 24

Het was een gezellige drukte op die avond 
in d’Overtoom waarop de lijst van de PvdA 
voor de gemeenteraadsverkiezingen werd 
vast gesteld. Het was ook op die avond dat 
onze nummer drie van de lijst, Janice van de 
Wetering, kennis maakte met iemand die zo 
langzamerhand wel de Nestor van de PvdA 
Zwartewaterland (in ieder geval van het Ge-
nemuider smaldeel daarvan) genoemd mag 
worden, Tiem van Dalfsen. En wie Tiem kent, 
weet dat hij een vat is vol van verhalen en 
anekdotes, soms triviaal maar vaak zeer ter 
zake doende. Lees zijn bijlagen in het Vuistje 
er nog maar eens op na; ze zijn allemaal op 
onze website te vinden.

In dit geval ging het verhaal over het graf-
schrift van Jan Bonthuis, de overgrootvader 
van Janice. Een heel bijzonder grafschrift. 
Een Bijbeltekst op het graf van een socialist 
in hart en nieren is toch wel wat bijzonder. 
Natuurlijk sluit gelovig zijn en politiek links 
van het midden staan elkaar bepaald niet 

uit, sterker nog, ik heb onlangs tegenover 
een lokale journalist nog omstandig uit de 
doeken gedaan dat dat een nogal voor de 
hand liggende combinatie zou moeten zijn. 
Maar nu terug naar die tekst. Omdat niet ie-
dere lezer van het Vuistje is ingevoerd in de’ 
tale Kanaäns’  volgt die hier zoals die staat in 
de nieuwe Bijbelvertaling:

Bespaar mij het geluid van jullie liederen

De klank van jullie harpen 
wil ik niet horen

Laat liever het recht stromen als water

En de gerechtigheid als een altijd 
voortvloeiende beek

Bijzonder, juist deze tekst. Is het een levens-
motto voor Jan Bonthuis geweest? Een niet 
aflatende inspanning om te werken aan 
een rechtvaardige samenleving? Voor hem, 



en ook voor ons, betekent dat een samen-
leving waar gelijke kansen bestaan, waar 
sterke schouders ook zware lasten te dra-
gen krijgen. Een samenleving waar inclusi-
viteit vanzelfsprekend is en niemand wordt 
buitengesloten. Een dergelijke samenleving 
was in het Nederland en het Genemuiden 
van Jan Bonthuis nog ver weg. Arbeiders-
kinderen gingen zo snel mogelijk aan het 
werk. De 7e klas, later misschien de VGLO of 
de huishoud-of ambachtsschool, dat was al 
heel wat.. En laten we niet doen alsof we er 
nu al zijn; nog steeds krijgen kinderen uit ‘la-
gere milieus’ en met name ook uit gekleurde 
gezinnen te vaak lagere schooladviezen dan 
hun witte, bevoorrechte klasgenoten. Terwijl 
goed onderwijs een enorme bijdrage levert 
aan je toekomst...

Maar dan zijn er ook nog die eerste twee 
regels, Amos 5:23… Die ademen een andere 
toon, daarin zit heel duidelijk een verwijt op-
gesloten. Alsof Jan wil zeggen: “Hou toch 
op met jullie vrome praatjes, ’s zondags pui-
len de kerken uit en wordt uit volle borst ge-
zongen, maar wat komt er, als het eenmaal 

weer maandag is, van terecht…?” Eigenlijk 
houdt het een oproep in die heel kort valt 
samen te vatten: Geloven is doen...

Was Jan Bonthuis een gelovig mens? Ik weet 
het niet, ik heb hem niet gekend. Ik weet 
wel dat hij geen afkeer had van het geloof 
of van gelovigen. Hij koesterde bijvoorbeeld 
een lange en warme vriendschap met Hel-
mich Visscher, tot aan het sterfbed toe. Wie 
daar meer over wil weten zou eens met Co 
Rook moeten gaan praten, trek er gerust 
een paar uurtjes voor uit. Een afkeer dus ze-
ker niet. De tekst maakt, maar dat is mijn 
interpretatie, wel duidelijk waar bij Jan de 
schoen wrong. Te vaak zag hij juist ook in 
het zo orthodoxe Genemuiden, dat de leer 
en de werken niet met elkaar in overeen-
stemming waren. En daarom richtte hij zich, 
over zijn graf heen, zou je kunnen zeggen, 
nog een keer tot de Genemuider gemeen-
schap.

Laat het recht stromen als water...

Harrie Rietman

Waterschappen, lekker belangrijk?

Op 15 maart 2023 kun je niet alleen stem-
men voor de provincie, maar ook voor de 
waterschappen. Wat een waterschap doet, 
waarom het écht belangrijk is om te stem-
men en waarom je op Water Natuurlijk zou 
moeten stemmen, lees je in dit artikel.  

Wat een waterschap doet
Over wát waterschappen moeten doen, is 
bijna iedereen het wel eens: zorgen voor 
droge voeten, schoon water en beschik-
baarheid van water. Maar hóe ze het moe-
ten doen en wat het mag kosten, is natuur-
lijk de vraag. Daarover beslist het Algemeen 
Bestuur van een waterschap. In Water-
schap Drents Overijsselse Delta zijn dat 8 
bestuursleden op zgn. geborgde zetels 

(d.w.z. benoemd in plaats van gekozen) 
en 21 rechtstreeks gekozen bestuursleden 
voor de 8 partijen die in 2019 met de wa-
terschapsverkiezingen hebben meegedaan. 

Water Natuurlijk is de groene stem
Waterschapspartij Water Natuurlijk maakt 
zich hard voor natuur, milieu en landschap 
bij de uitvoering van de waterschapstaken, 
voor iedereen die wil wandelen, fietsen, vis-
sen of op een andere manier op of rond het 
water wil recreëren. We hebben groene ide-
alen: de klimaatverandering confronteert 
ons ermee dat duurzaamheid, circulariteit, 
broeikasgasreductie en biodiversiteit net zo 
belangrijk zijn voor een gezonde samenle-
ving als droge voeten en schoon water.



Steun vanuit politieke partijen
Water Natuurlijk is een zelfstandige, on-
afhankelijke waterschapspartij, en wordt 
in Drents Overijsselse Delta -naast allerlei 
groene organisaties- gesteund door D66, 
GroenLinks en de Partij van de Arbeid. Deze 
drie partijen doen niet zelf mee aan de wa-
terschapsverkiezingen. En dat is slim, want 
door krachten te bundelen, maken we 
de groene stem in het waterschap luider. 
Dankzij deze samenwerking is Water Na-
tuurlijk landelijk én (met 5 fractieleden) in 
Drents Overijsselse Delta de grootste partij. 

Water Natuurlijk zoekt kandidaten
Voor de verkiezingen op 15 maart 2023 is 
Water Natuurlijk Drents Overijsselse Delta 
op zoek naar kandidaten voor het alge-
meen bestuur. Als lid van het AB ben je 
kaderstellend, stel je de budgetten vast, 
inclusief de belastingtarieven, en contro-
leer je het dagelijks bestuur. Je brengt de 
idealen en doelen van Water Natuurlijk in 
zoals die in het verkiezingsprogramma zijn 

vastgelegd. Als volksvertegenwoordiger 
houd je natuurlijk ook contact met de ei-
gen (groene en/of politieke) achterban, 
maar ook andere belanghebbenden in het 
eigen waterschapsgebied. Water Natuurlijk 
is geen one-issuepartij, beslissingen neem 
je dus in het algemeen belang. 

Meer informatie
Omdat je tijdig lid moet zijn van Water 
Natuurlijk om kandidaat te worden, is nu 
al gestart met een informatiecampagne. 
Wil je meer weten over Water Natuurlijk, 
of over wat het bestuurslidmaatschap in-
houdt? Op waternatuurlijkdodelta.nl is al 
de nodige informatie opgenomen. Daar 
kun je je ook opgeven voor een webinar 
dat in voorbereiding is, en inschrijven voor 
de nieuwsbrief van Water Natuurlijk Drents 
Overijsselse Delta.

www.waternatuurlijkdodelta.nl/
verkiezingen-2023/



Onder de pannen

Wonen anno nu in Nederland is een complex 
gebeuren en dat leidt tot veel discussies.
Ja, de woningmarkt is oververhit en de huizen 
zijn hier ongelofelijk duur.
Ja, te veel mensen wonen te groot.
Ja, er is haast geen doorstroming in de huizen.
Ja, er is steeds meer vraag naar kleine betaal-
bare woningen voor eenpersoonshuishoudens.
Ja, die één miljoen huizen die we in Nederland 
nodig hebben in 2030 is wel een heel verre stip 
aan de horizon (en hoe verhoudt dat plan zich 
die tot de Parijse klimaatakkoorden?).
Ja, speculeren in huizen zou verboden moeten 
worden (woonplicht voor de koper).
Ja, de gemeentes zouden weer veel meer de re-
gie moeten krijgen bij het woonbeleid.
Ja maar, hoe passen al die huizen in de huidige 
bestemmingsplannen?
Oh ja, die stikstofregels en die CO2-uitstoot bij 
bouwen, waar moet ik als bouwer voor mezelf 
rekening mee houden?

En dan hebben we nog erkende statushou-
ders voor wie we gastvrij willen zijn. Die vallen 
ook onder de Nederlandse grondwet, waar 
in artikel 12 staat: “Ieder mens heeft recht op 
fatsoenlijke huisvesting.” De zeven bijbelse 
wetten van  barmhartigheid dragen ons onder 
andere op om de vreemdelingen te herbergen. 
Jan Schaefer was voor de PvdA staatssecreta-
ris van stadsvernieuwing op het ministerie van 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening in het 
kabinet Den Uyl (1973-1977). Jan Schaefer was 
die man die na een dag hard werken in politiek 
Den Haag thuis kwam en dan iets comfortabels 
aantrok. Van hem is vooral blijven hangen, na 
een oeverloos debat over woningnood, de ste-
vige opmerking: “In gelul kan je niet wonen.” 
De schrijver Jan Cremer had hetzelfde motto, 
maar koos voor de chique Latijnse vorm “Non 
blaterare sed polire”. Kort en goed, woning-
nood leidt altijd tot heftige discussies, maar in 
discussies kun je niet in wonen... De sociale wo-
ningbouw in Nederland rond 1900 was revolu-
tionair. Tuindorpen en arbeiderswijken zorgden 

voor betaalbaar en gezond wonen voor men-
sen met een smalle beurs. Na de Tweede We-
reldoorlog lagen er veel huizen in puin. Na de 
wederopbouw kwamen de babyboomers en 
nu zijn er steeds meer swinging singles die een 
huis zoeken. Kortom, de woningnood houdt 
ons al meer dan honderd jaar bezig en de 
oplossingen lopen altijd achter de feiten aan. 
Protest tegen die woningnood is er al die tijd 
geweest. Een klassieker daarin is het lied “Wo-
ningnood” van Boudewijn de Groot (uit 1966).

De wijk wordt gesaneerd en de huizen moe-
ten plat en de mensen staan te kijken en ze 
zeggen: zie je dat?

In die oude afbraakwoning woont toch nog 
een heel gezin, stel je voor, zo’n vochtig 
huis, nou ja, wat zien ze daar nou in?

Maar het huis moet afgebroken, want er 
komt een groot kantoor, het gezin staat nu 
op straat, maar ja, het geld gaat altijd voor.
En als je dan die ambtenaren op de toe-
stand wijst, dan zeggen ze: het spijt me, u 
staat achteraan de lijst.

En dan denken ze tevreden aan hun eigen 
mooie huis, aan hun baan en aan hun auto, 
aan de televisie thuis.

In Hasselt worden nu in Om de Weede nieuwe 
woningen gebouwd met als reclameslogan 
“Nieuw wonen in authentieke sfeer”. De ou-
bollige vormgeving in combinatie met de hoge 
prijzen voor deze huizen zijn niet echt aantrek-
kelijk voor starters op de woningmarkt. Veel 
jongeren zijn best bereid om klein te beginnen 
bij het wonen. Twee geschakelde containers 
om een bescheiden kavel is al zo’n mooi begin. 
En wie weet later nog eens een laag containers 
erbovenop. Ik hoor de kritiek al: “Het wordt 
een verrommeld landschap, als je dat toelaat.” 
Met wat bomen en struiken om de containers 
heen, vind ik het al een stuk beter dan al die be-



strate voortuinen vol betonklinkers en een en-
kele bloempot, waarmee we nu in Zwartewa-
terland koploper zijn in Nederland. Sommige 
mensen willen niet alleen klein beginnen, maar 
het ook graag klein houden. “Less is more” is 
hun devies. Voor deze doelgroep zijn er in deze 
tijd talloze mogelijkheden. De term Tiny houses 
is al aardig ingeburgerd. Maar kijk eens naar 
al deze mogelijkheden: aardehuizen (zoals in 
Olst), Save Houses (gemaakt van plastic afval), 
Sustainer Homes (modules die geschakeld kun-
nen worden), Tiny TIM (Timber Independent 
Mobiles), een yurt (een Aziatische tent) en Po-
pUp Houses (bouwpakketten voor een duur-
zaam huisje). En veel mensen willen het liefst 
ook nog “Off grid wonen” (niet aangesloten op 
drinkwater, stroom en riool). 

Zwartwaterland biedt heel veel mogelijkheden 
voor nieuwe woonplekken. Op het platteland 
komt in de nabije toekomst grond vrij, door 
het uitkopen van boeren. Gemeente pak je rol 
en daarmee je verantwoordelijkheid. Stuur en 
bestuur de gemeente zo dat die grond beschik-

baar komt voor creatieve duurzame bouwers 
en geef ze de ruimte, ook qua regels. In een 
waterrijke gemeente als Zwartewaterland zijn 
veel plaatsen aan te wijzen waar permanent 
mooie oude vrachtschepen kunnen liggen als 
woonschepen. Bij het nautische evenement 
Hassailt geniet iedereen een week van dit va-
rend cultureel erfgoed. Dat zou de mooie histo-
risch decors van de oude kernen in Zwartewa-
terland extra verlevendigen. Ik ben benieuwd 
hoe deze kansen passen in de huidige regelge-
ving voor wonen in Zwartewaterland.  Nu ex-
celleren ambtenaren doorgaans in het vinden 
van een probleem voor elke oplossing. Of zijn 
problemen ook in Zwartewaterland inmiddels 
uitdagingen? De gemeente is aan zet. Denk in 
kansen. Bied kansen en pak kansen.

Hopelijk bouwt de net benoemde woningaan-
jager van Zwartewaterland geen luchtkastelen 
voor papieren tijgers. En die woningaanjager in 
Zwartewaterland krijgt toch hopelijk wel in zijn 
standaarduitrusting een dubbelloops jachtge-
weer om speculanten en huisjesmelkers buiten 
Zwartewaterland te houden?

Wim Kam bedacht ooit deze oplossing voor de 
woningnood. Zet alle volksvertegenwoordigers 
uit hun huis en zet ze onderaan de lijst met wo-
ningzoekenden, en je zult zien, de woningnood 
is snel en tot ieders tevredenheid opgelost. En 
wat betreft al die bouwregels en bestemmings-
plannen citeer ik graag Koot & Bie: Leef met 
vlag en wimpel, maar houd het simpel.

Jan Haverkate

Hoe een woningstichting de woningnood vergroot...

De vraag waartoe woningbouwcoöperaties op 
aarde zijn valt eenvoudig te beantwoorden. Er 
voor zorgen dat er voldoende goede en betaal-
bare huurwoningen zijn, in de allereerste plaats 
voor de lagere inkomensgroepen. Een heldere 
doelstelling waarmee onmiddellijk de hand aan 
de ploeg geslagen kan worden, zou je denken. 
Toch zien we dat, ondanks de prima ambities 

van Wetland Wonen, in Genemuiden de ach-
terliggende periode het tegenovergestelde is 
gebeurd.

Even vooraf; dit is niet een verhaal dat probeert 
de schuld van de te krappe woningmarkt in 
de schoenen van Wetland Wonen te schuiven. 
Het is wel een poging om een oorzaak van de 



extreem krappe situatie in Genemuiden, die 
nogal eens over het hoofd wordt gezien, on-
der de aandacht te brengen. Wat is er precies 
aan de hand? De achterliggende jaren is door 
Wetland Wonen, samen met de Meente en 
IJsselheem goed nagedacht over de toekomst 
van de Meente. De wereld verandert en de ou-
derenhuisvesting ook. Een deel van de Meente 
bleek niet meer aan de eisen van deze tijd te 
voldoen. Daarvoor werden plannen gemaakt. 
In tussentijd werd alvast een deel van het ge-
bouw gesloopt, waaronder meer dan veertig 
appartementen. Het gevolg daarvan is dat, 
totdat de nieuwbouw is gerealiseerd (daar zal 
in 2023 waarschijnlijk mee begonnen worden) 
veertig oudere echtparen niet in de Meente te-
recht kunnen en dus een woning elders in Ge-
nemuiden ‘bezet’ houden.

Tegelijkertijd heeft Wetland (daar is best wat 
over te doen geweest) besloten dat een oud 
complex aan de Meester Steenbergenstraat en 
Stuivenbergstraat gesloopt zal gaan worden. 
Ook deze bijna twintig woningen zijn onttrok-
ken aan de reguliere huurmarkt. Een aantal 
wordt nog wel anti-kraak verhuurd, maar voor 
permanente bewoning komen ze niet meer 

in aanmerking. Onder andere door de proble-
men met de fundering van grote delen van de 
woningen in het Binnenland is ook dit nieuw-
bouwproject in de vertraging geschoten. Niet 
de schuld van Wetland Wonen, wel opnieuw 
twintig huurwoningen die aan de markt ont-
trokken zijn. Stel je nu eens voor wat de situatie 
zou zijn (en weer kan worden) wanneer deze, 
laten we het afronden op zestig woningen wel 
op de markt beschikbaar zouden zijn. Voor ou-
deren zou wonen in of bij de Meente dan weer 
een keuze kunnen zijn. Voor jongeren zouden 
er mogelijk weer betaalbare koopwoningen 
beschikbaar komen (doorstroming) en, wan-
neer ze niet voor een koopwoning in aanmer-
king zouden komen, zouden er in ieder geval 
weer sociale huurwoningen op de markt ko-
men. Die zestig woningen zouden een enorm 
ventiel zijn om de druk op de woningmarkt in 
Genemuiden te verminderen. 

Wetland Wonen wil wel… Dat blijkt uit de pres-
tatieafspraken die ze met de gemeente hebben 
gemaakt. Maar papier is gewillig; hier komt het 
toch echt aan op het motto van een bekende 
Rotterdamse voetbalclub: 
Geen woorden, maar daden...

PUBLIUS TERENTIUS AFER
Wie kent hem niet?! Nou, ik niet! Tot vo-
rige week had ik nog nooit van de man 
gehoord of gelezen. Dat veranderde 
toen ik een politiek relevante uitspraak 
van zo’n 2300 jaar terug van hem te-
genkwam die anno 2022 actueler is dan 
ooit.
Onze Terentius Afer werd geboren in 
Carthago, u weet wel, de stad van de 
uitspraak met eeuwigheidswaarde van 
de Romeinse senator Cato: “Overigens 
ben ik van mening dat Carthago ver-
woest moet worden”. Dat hebben de 
Romeinen uiteindelijk ook gedaan en 
wel in de derde Punische oorlog. In de 
tweede Punische oorlog hebben de Ro-
meinen Carthago veroverd, doch toen 

nog niet vernietigd. Wel werd Terentius 
Afer gevangen genomen en als slaaf 
door de Romeinse senator Terentius Lu-
canus mee naar Rome genomen. Nu was 
de slaaf aanzienlijk beter ontwikkeld dan 
de slavenhouder; dagelijks onderwees 
de slaaf de senator. Uit dankbaarheid 
daarvoor werd Terentius Afer uiteindelijk 
vrijgelaten. Hij ontwikkelde zich tot een 
beroemd blijspeldichter waardoor hij 
veel invloed had op de cultuur in Rome.

Slaven, horigen, lijfeigenen, allemaal ter-
men voor ongeveer hetzelfde. Zeker tot 
het jaar 1000 was dat een onderdeel in 
de ordening van de samenleving. De be-
langrijkste activiteit was agrarisch van ka-



rakter, voedselvoorziening. Daarvoor werd 
land ontgonnen waardoor de economische 
macht lag bij de eigenaren van dat land. 
Dat leidde tot een feodale samenleving met 
een kleine machtige elite van landeigena-
ren. Ere wie ere toekomt, het was leenman 
Dirk III, graaf van Holland, die op grote 
schaal boeren, vooral Friezen uitnodigde 
om in de graafschap Holland het grote 
vruchtbare hoogveenpakket te ontginnen, 
in de vorm van turfwinning dan wel akker-
bouw …… als vrije boer!! De keerzijde: ze 
moesten wel op gezette tijden met graaf 
Dirk, gewapend met dorsvlegel of mestvork 
optrekken tegen, in dit geval het leger van 
de keizer of van de bisschop.

Door ontgraving en ontginning, gepaard 
gaande met ontwatering klonk dat immen-
se hoogveenpakket in en zakte tot beneden 
de zeespiegel. Als dan de zee binnenkomt, 
dan krijg je deze er niet meer uit. Het ge-
volg was dat grote delen van het toenma-
lige Nederland uiteindelijk, met name in de 
twaalfde eeuw weggeslagen werden. De 
Zuiderzee en de Waddenzee ontstonden, 
net als de Friese en Hollandse meren. Ook 
van Zeeland bleef niets anders over dan een 
paar eilanden. 
Het beroofde de boeren van hun land. Dat 
bracht de machthebbers in praktisch heel 
West-Europa ertoe om die kundige voed-
selproducenten uit te nodigen om daar hun 
kunstje te komen doen. Het merkwaardige 
is dat dit tot op de dag van vandaag nog 
steeds gebeurt; over praktisch de gehele 
wereld vind je grote Nederlandse boeren. 
Ook rond de twaalfde eeuw wilden die boe-
ren wel verkassen, maar onder één belang-
rijke voorwaarde: niet als ‘horige’, maar als 
vrije boer. Toch een boeiende gedachte dat 
vanuit het toenmalige Nederland het begin 
van het einde van het feodale tijdperk over 
Europa spoelde.

Tijdens die agrarische samenleving nam 
het economische belang van handel toe. 
In onze Lage Landen nam die handel uit-

eindelijk zelfs de belangrijkste plaats in. En 
met de komst in 1588 van de Republiek der 
Zeven Verenigde Nederlanden (het waren 
er acht, maar de Drenten werden niet ge-
noemd omdat ze nergens in geld aan kon-
den bijdragen) werd zelfs de internationale 
handel de belangrijkste inkomstenbron. 
Het leidde ertoe dat de Republiek één van 
de machtigste landen ter wereld werd, 
onze Gouden Eeuw.

Zo’n twee eeuwen later werd in 1764 met 
de uitvinding van de eerste machine (Spin-
ning Jenny) de eerste steen gelegd voor de 
‘Industriële Revolutie’. De hoofdmoot van 
economische waardecreatie werd nu, na 
de agrarische met daarna de (internationa-
le) handel, industriële productie. Dat zette 
de spotlights tot de dag van vandaag op 
twee, maatschappelijk bepalende factoren: 
kapitaal en arbeid. Hoe richt je daar nu je 
samenleving op in? De beantwoording van 
die vraag leverde een handvol maatschap-
pijmodellen op, zoals socialisme, marxisme, 
leninisme en kapitalisme. In de Angelsak-
sische landen, als de Verenigde Staten en 
Groot-Brittannië werd een eenvoudig twee-
partijensysteem ingevoerd, kapitaal aan de 
ene, rechterkant, arbeid aan de andere, lin-
ker kant. In Nederland leidde het uiteinde-
lijk tot een politiek-maatschappelijke orde-
ning waarvan het buitenland eigenlijk vindt 
dat het in theorie niet kan bestaan: links, 
rechts, midden, links en rechts van het mid-
den, links en rechts ineen, enzovoort, en 
dat alles al dan niet op levensbeschouwelij-
ke basis. Het is de Angelsaksen een gruwel! 

Onze hedendaagse maatschappelijke orde-
ning vindt dus zijn oorsprong in, wat we 
voor het gemak maar de industrialisatie 
noemen. Echter, anno 2022 staan er geen 
industriële bedrijven meer in de top van ‘s 
werelds grootste ondernemingen. Industri-
ele productie wordt uit de top van de pi-
ramide verdreven door digitech-bedrijven 
als Apple, Google, Facebook, Microsoft 
en dergelijke, maar ook door beleggers en 



banken en zelfs door de farmaceutische 
giganten als bijvoorbeeld Pfizer. Dit soort 
bedrijven scheppen waarde op een totaal 
andere manier. En die onomkeerbare ver-
anderingen in onze samenleving zal vroeg 
of laat ook leiden tot veranderingen in de 
manier waarop we deze maatschappelijk 
en bestuurlijk zullen inrichten. Het ‘orde-
nende belang’ van arbeid zal aan betekenis 
inboeten met alle gevolgen van dien voor 
de fundamenten voor onze Partij van de 
Arbeid. Maar ook anderszins is ons Neder-
landse stelsel ineffectief aan het worden als 
je bekijkt hoe gigantisch groot en wereld-
wijd de ‘nieuwe bedrijven’ zijn. Nederland 
is een dreumes geworden. Wat kunnen we 
nog in dit verband met onze Nederlandse 
wetten en regels. En dan komen er in onze 
nationale politieke arena ook nog steeds 
meer malloten die meer Nederland en min-
der Europa of zelfs helemaal geen Europa 
willen! In essentie is dat dezelfde drijfveer 
die de Britten de Brexit hebben bezorgd: 
hun hang naar het wereldrijk van honderd 
jaar terug dat nimmer terug zal komen.

Er komt onafwendbaar een nieuwe tijd op 
ons af en die zal geordend moeten worden. 
Dat zal dusdanig moeten gebeuren dat 
niet, zoals bijvoorbeeld, in onze huidige tijd 
het militair-industriële-complex, de wapen-
industrie, grote invloed heeft op het al dan 
niet ontstaan van militaire conflicten. Het is 
een gruwelijke gedachte dat er op Hirosji-
ma en op Nagasaki twee verschillende ont-
wikkelde atoombommen zijn gegooid, op 
de ene stad een plutoniumbom en op de 
andere een uraniumbom. Hirosjima is wel-
licht nog aanvaardbaar in het licht van die 
tijd. Nagasaki was misdadig en waarschijn-
lijk alleen maar bedoeld om de uitwerking 
van die andere bom in de praktijk te testen.

En hoe orden je nou onze wereldwijde sa-
menleving zodanig, dat dit nooit nog eens 
een keer kan gebeuren?! En hoe orden je 
diezelfde samenleving zodanig dat de far-
maceutische industrie niet één of ander 

kwaadaardig virus verspreidt om via vac-
cinproductie ‘waarde’ te creëren?!
En hoe orden je nou het ‘wereldbestuur’ 
zodanig dat digitech-bedrijven ten dienste 
van de mensheid staan en niet andersom?!

Wat heeft Publius Terentius Afer daar 
nou allemaal mee te maken? Wel, zo’n 
2300 jaar terug merkte hij in Rome op: 
“Het is onbillijk dat de arme mensen al-
tijd moeten bijdragen om de weelde van 
de rijken te vergroten”. Enkele duizen-
den jaren lang heeft men dit niet weten 
uit te roeien. Sterker nog, men heeft het 
niet willen uitroeien, ook niet in onze he-
dendaagse democratie. Elke stembusuit-
slag bevestigt dit telkens weer. Kapitaal 
en Arbeid mogen dan aan ordenend be-
lang inboeten, ‘Sociaaldemocratie’ blijft 
daarom bitter noodzakelijk, te beginnen 
bij de komende gemeenteraadsverkie-
zingen!!

Genemuiden, 06-02-2022

Tiem van Dalfsen

NB Met name in het Frankrijk van de acht-
tiende eeuw was men zoekende naar nieu-
we, andere verhoudingen tussen kapitaal 
en arbeid. Men kreeg door dat, als je het 
productieproces plat legde dat de kapita-
listen wat plooibaarder werden. Dat deed 
men door met de klomp de band van het 
aandrijfwiel te laten lopen zodat alles plat 
lag. Het Franse woord voor ‘klomp’ is ‘le 
sabot’. Sabotage en saboteren zijn woor-
den die de hele wereld gebruikt. In wezen 
betekent het niets anders dan je klompen 
gebruiken om je eisen kracht bij te zetten! 
De Fransen zijn daar nog steeds sterk in.
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